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Abstract: 

Purpose: The research aims to analyze the role of financial technology (FinTech) tools in achieving financial 

efficiency in the banking sector, represented by local banks in Iraq. This is done by using a quantitative analysis 

approach, with the profitability index of local banks in Iraq as the dependent variable, representing financial 

efficiency. The independent variables include electronic payments (in Iraqi dinars), the number of electronic 

wallets, and the number of ATMs per 100,000 individuals representing FinTech tools. Additionally, control 

variables such as asset quality index (loans/deposits), liquidity index (liquid assets/liquid liabilities), and 

inflation rate are included, as they influence the financial efficiency of banks. 
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الغرض: يسعى البحث إلى تحليل دور أدوات التكنولوجيا المالية في تحقيق الكفاءة المالية للقطاع   
بحية للبنوك  المصرفي ممثلًا بالبنوك المحلية في العراق، وذلك باستخدام اسلوب التحيل القياسي لـ ) مؤشر الر 

/    المحلية بالعراق( كمتغير تابع معبر عن الكفاءة المالية للبنوك واستخدام كل من )المبالغ المدفوعة الكترونيا
الف/ فرد( كمتغيرات مستقلة معبرة  100دينار عراقي، عدد المحافظ الإلكترونية، عدد ماكينات الصرافة لكل 

عن أدوات التكنولوجيا المالية، وكل من )مؤشر جودة الأصول )القروض/ الودائع(، مؤشر السيولة )الأصول  
ئلة(، معدل التضخم( كمتغيرات حامة مؤثرة على الكفاءة المالية للبنوكالسائلة / التزامات السا  . 

لتحليل بيانات   OLS تصميم البحث: تم الاعتماد على منهجية السلاسل الزمنية باستخدام نموذج  
(  للبنوك المحلية في العراق، وشملت الدراسة المؤشرات الكلية للبنوك  2024 -2016رة ) ربع سنوية للفت

نشرة البنك    بنكا محليا( يشمل وفقًا لدليل المنهجية والمفاهيم الإحصائية في 70المحلية بالعراق والبالغ عددها ) 
( جميع المصارف الوطنية )الحكومية والأهلية( والأجنبية العاملة في دولة العراق  2023المركزي العراقي) 

المرخصة والخاضعة لإشراف البنك المركزي العراقي بما فيها المصارف الاختصاصية والإسلامية، تم استخدام  
 .لتحليل العلاقة بين متغيرات الدراسة (EViews -10) برنامج

  . أهم النتائج: توصل البحث الى أنه يوجد علاقة معنوية طردية ذات دلالة احصائية لاستخدام  
على دعم الكفاءة المالية للبنوك العراقية، وتمثلت في متغير عدد المحافظ   (Fintech) التكنولوجيا المالية

 ..الالكترونية

 

 .OLS(، المدفوعات الإلكترونية، نموذج ROAالتكنولوجيا المالية، الكفاءة المالية، مؤشر الربحية ) الكلمات المفتاحية: 
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Research Design: The study relies on a time-series methodology using the Ordinary Least Squares (OLS) model 

to analyze quarterly data for the period (2016–2023) for local banks in Iraq. The study covers the aggregate 

indicators of local banks in Iraq, totaling 70 local banks, as per the Methodology and Statistical Concepts Guide 

in the Central Bank of Iraq's bulletin (2023). This includes all national banks (government, private, and foreign) 

operating in Iraq, licensed, and supervised by the Central Bank of Iraq, including specialized and Islamic banks. 

The EViews-10 software was used to analyze the relationships between the study variables. 

Key Findings: The research concluded that there is a statistically significant positive relationship between the 

use of financial technology (FinTech) and the enhancement of financial efficiency in Iraqi banks, particularly 

represented by the variable number of electronic wallets. 

Keywords: Financial Technology (FinTech), Financial Efficiency, Profitability Index (ROA), Electronic 

Payments, OLS Model. 
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